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ZÁPISNICA 

ZO ZASADNUTIA CHOVATEĽSKEJ RADY 

Miesto konania:  Zlaté Moravce – Motorest Tribeč 

Dátum konania:  14.08.2023 

Prítomní:  I. Šimonič, J. Dobšinský, M. Fidrichová, O. Špitálsky, J. Halás, M. Jamrišková, 

P. Jamrišková 

Program: 

1. Otvorenie, privítanie prítomných 

2. Informovanie o príprave výstavy v Malackách dňa 26.08.2023 

3. Zápis výsledkov genetických ochorení do preukazov o pôvode 

4. Zmena miesta konania výstavy v novembri 2023 

5. Problematika chovných podmienok pre trpasličie a králičie jazvečíky 

6. Osveta ohľadom problematiky PRA 

7. Rôzne 

8. Záver 

Priebeh zasadnutia: 

K bodu č. 1: Otvorenie, privítanie prítomných  

• Zasadnutie Chovateľskej rady otvoril predseda Chovateľskej rady I. Šimonič, ktorý privítal 

všetkých prítomných a následne zasadnutie viedol. Na zasadnutí sa zúčastnili všetci členovia 

Chovateľskej rady a zasadnutie bolo uznášaniaschopné. 

• Predseda Chovateľskej rady poveril P. Jamriškovú vypracovaním zápisnice z tohto zasadnutia. 

• Predseda Chovateľskej rady informoval o programe zasadnutia. 

K bodu č. 2: Informovanie o príprave výstavy v Malackách dňa 26.08.2023 

• Predseda Chovateľskej rady informoval prítomných ohľadom plánovanej výstavy v Malackách dňa 

26.08.2023, konkrétne o výške poplatku za priestor. Predbežne sa dohodol poplatok vo výške 

500 EUR, pričom sa na neho zložia 3 organizátori výstav v Malackách. V tomto poplatku bude 

zahrnuté aj občerstvenie pre rozhodcov vo VIP miestnosti a tiež stoly a lavice pre kruhy. 

• J. Halás informoval, že zatiaľ je relatívne málo prihlásených psov, avšak predpokladá, že sa počet 

prihlásených ešte zvýši v posledné dni. Zároveň sa zaviazal, že hneď po závierke v pondelok 

(21.08.2023) informuje mailom členov Chovateľskej rady o celkovom počte prihlásených psov. 

• M. Jamrišková upozornila na nedostatky posledných výstav, konkrétne: 

o v katalógoch na výstave v Betliari a v Sielnici chýbalo uvedenie záverečných súťaží; 

o zapisovateľka v Sielnici písala nečitateľné posudky a nezlepšila jej zapisovanie ani 

po niekoľkých upozorneniach; 

o na výstave v Betliari nebol zabezpečený personál kruhov. 

• J. Halás povedal, že v katalógoch záverečné súťaže boli uvedené a s ohľadom na personál 

informoval, že na výstavu v Malackách ho má zabezpečený, avšak vraj celkovo má problém 
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so zabezpečovaním personálu. M. Jamrišková podotkla, že o tomto probléme ako Chovateľská 

rada nebývame informovaní. P. Jamrišková uviedla, že napríklad M. Jamrišková sa daných výstav 

zúčastňuje, napriek tomu ju J. Halás neoslovuje. 

• Prebehla rozsiahla diskusia v súvislosti s personálom. J. Halás sa sťažoval a pýtal, prečo sa 

personálu neprepláca cestovné a nedostáva obed. M. Jamrišková podotkla, že počas 

jej niekoľkoročného pôsobenia ako personál kruhu obedy personál nedostával a ani nebolo 

preplácané cestovné. P. Jamrišková upozornila, že obdobne to je aj na pracovných podujatiach. 

M. Fidrichová sa vyjadrila, že vždy dostávala obed, načo bola upozornená, že ona je rozhodca nie 

personál. J. Halás bol upovedomený o tom, že cestovné sa personálu neprepláca, nakoľko to nie je 

stanovené v ekonomickej smernici klubu. K otázke ohľadom obedov požiadavka na Chovateľskú 

radu doposiaľ vznesená nebola, bolo navrhnuté obrátiť sa na Výbor klubu, či a v akej výške je 

možné občerstvenie/obed pre personál zabezpečiť. Za následné samotné zabezpečenie zodpovedá 

J. Halás, ako organizátor výstavy. 

• M. Jamrišková v nadväznosti na otázku problémov so zabezpečovaním personálu ako aj 

preplácania cestovného navrhla, nech sa primárne oslovujú členovia klubu, ktorí sa mnohokrát 

daných výstav tak či tak zúčastňujú aj keď nevystavujú. Navrhla nech J. Halás urobí zoznam 

možného personálu, ktorý pred každou výstavou osloví. Dohodlo sa, že J. Halás zabezpečí 

zverejnenie oznamu na FB stránke klubu ohľadom možnosti účasti na výstave ako personál. 

K bodu č. 3: Zápis výsledkov genetických ochorení do preukazov o pôvode 

• Predseda Chovateľskej rady informoval o potrebe riešenia uznesenia členskej schôdze konanej dňa 

30.04.2023 ohľadom zápisu genetických vyšetrení do preukazov o pôvode psa („PP“) a zároveň 

o žiadosti V. Kosňanskej o riešenie tejto záležitosti. 

• M. Jamrišková informovala o postupe, ktorý je treba splniť preto, aby SPZ zapísalo výsledky do PP 

a zároveň o tom, že do PP je možné zapísať výsledky max. 3 genetických vyšetrení. 

• Prebehla diskusia o tomto bode programu, pričom: 

o J. Dobšinský sa vyjadril, že zápis výsledku genetického vyšetrenia do PP by mal byť povinný 

pre každého jedinca, pričom by sa mal zapisovať len výsledok testu vykonaného zo vzorky 

odobratej na výbere do chovu; 

o M. Fidrichová sa vyjadrila, že testy na ochorenie PRA by mali byť aj tak povinné pre všetkých 

jedincov, pričom do chovu by dovolila ísť aj jedincom s pozitívnym výsledkom na ochorenie 

PRA, všetky testy (DNA i na genetické ochorenia) by mohli byť vykonávané nielen zo vzorky 

z výberu do chovu, ale aj zo vzorky odobratej inde, t. j. mimo výberu do chovu; 

o J. Dobšinský reagoval, že zaradenie do chovu a dovolenie páriť pozitívnym jedincom 

na ochorenie PRA by bolo v rozpore so všetkými predpismi, keďže cieľom je zdravý chov 

jedincov; 

o O. Špitálsky informoval o svojich skúsenostiach so zápisom genetických vyšetrení do PP, 

pričom tiež sa prikláňal k tomu, že PRA by mala byť povinná, do PP navrhol zapisovať 

výsledok testu PRA a OI; 

o Predseda Chovateľskej rady navrhol zapisovať výsledok testu PRA a OI. 

• S ohľadom na zápis do PP prebehla diskusia o tom, ako pristúpi SPZ k zápisu do PP výsledkov 

genetických vyšetrení zahraničných psov pri zápise šteniat a tiež, či bude pri šteňatách SPZ do PP 

automaticky zapisovať tzv. čistý po rodičoch, ak budú mať obaja rodičia negatívny výsledok 
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na genetické ochorenie. V nadväznosti na to M. Jamrišková upozornila, že podľa aktuálnej 

Smernice Slovenského poľovníckeho zväzu k zápisom doplňujúcich údajov u predkov v preukaze 

o pôvode psa (príloha č. 1 k Zápisnému poriadku) sa: „Zdravotné vyšetrenia sa zapisujú len 

v prípade, ak u týchto jedincov boli vykonané. V prípade „clear po rodičoch“ u dedične 

podmienených chorôb si túto skutočnosť evidujú chovateľské kluby (odporúča sa v tomto prípade 

mať overený pôvod jedinca – paternitu), v preukazoch o pôvode sa nezaznamenáva“. 

• Predseda Chovateľskej rady predniesol návrh na zápis doplňujúcich údajov do PP, a to výsledku 

genetického vyšetrenia PRA (CORD prislúchajúci plemenu) a OI. 

Chovateľská rada hlasovala o prednesenom návrhu s týmto výsledkom: 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s poradným hlasom: 

Za: 3     Proti: 0     Zdržal sa: 0 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s hlasovacím právom: 

Za: 4     Proti: 0     Zdržal sa: 0 

Predseda Chovateľskej rady konštatoval, že Chovateľská rada prijala uznesenie v nasledujúcom 

znení: 

Chovateľská rada navrhuje zápis doplňujúcich údajov do PP, a to výsledku genetického vyšetrenia 

PRA (CORD prislúchajúci plemenu) a OI. 

• V súvislosti s uznesením vyššie predseda Chovateľskej rady predniesol návrh zapisovať do PP 

iba výsledok genetického vyšetrenia vykonaného zo vzorky odobratej na výbere do chovu. 

P. Jamrišková preverí túto možnosť na SPZ a informuje predsedu Chovateľskej rady. 

Chovateľská rada hlasovala o prednesenom návrhu s týmto výsledkom: 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s poradným hlasom: 

Za: 2     Proti: 0     Zdržal sa: 1 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s hlasovacím právom: 

Za: 3     Proti: 0     Zdržal sa: 1 

Predseda Chovateľskej rady konštatoval, že Chovateľská rada prijala uznesenie v nasledujúcom 

znení: 

Chovateľská rada navrhuje zapisovať do PP iba výsledok genetického vyšetrenia vykonaného 

zo vzorky odobratej na výbere do chovu. P. Jamrišková preverí túto možnosť na SPZ a informuje 

predsedu Chovateľskej rady. 

• Predseda Chovateľskej rady v prípade možnosti zápisu doplňujúcich údajov do PP tak, ako boli 

odhlasované predloží prijatý návrh na Výbor klubu, inak sa zápisom bude opätovne zaoberať 

Chovateľská rada. 

• M. Fidrichová vyjadrila nespokojnosť s tým, že majitelia psov nemajú nárok na originál certifikátu 

DNA, že ju s požiadavkou o zaslanie originálu žiadajú telefonicky a ona im odpovedá, že na neho 

nemajú nárok. Predniesla preto návrh, aby sa majiteľom psov zasielal originál certifikátu DNA. 

• P. Jamrišková informovala, že M. Fidrichová má a aj členom hovorí nesprávne informácie a podľa 

platného Chovateľského a zápisného poriadku si majiteľ môže vyžiadať originál DNA certifikátu. 

Taktiež informovala, že ho už zopár majiteľom zaslala. Zasielanie na vyžiadanie bolo zavedené 
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z dôvodu, že výsledok testu DNA je potrebný najmä pre účel zaradenia do chovu a taktiež z dôvodu 

šetrenia nákladov klubu i zmenšenia administratívy, ktorá je už aj tak veľmi vysoká. V prípade, ak 

by sa mali zasielať všetky originály DNA certifikátov, čo je viac ako 100 ks ročne, bude potrebné 

v budúcnosti zvážiť zavedenie poplatku za zaslanie vo výške poštovného. Ako riešenie 

neinformovanosti členov o možnosti zaslania originálu DNA certifikátu navrhla, že pri najbližšom 

zaslaní DNA certifikátov majiteľov psov upozorní na možnosť zaslania originálu DNA certifikátu 

poštou na vyžiadanie. Po vysvetlení M. Fidrichová netrvala na hlasovaní o jej návrhu. 

K bodu č. 4: Zmena miesta konania výstavy v novembri 2023 

• Predseda Chovateľskej rady predniesol návrh na zmenu miesta a termínu konania novembrovej 

výstavy, konkrétne z Mojmíroviec zo dňa 24.11.2023 (piatok) do Zlatých Moraviec na deň 

25.11.2023 (sobota). Svoj návrh odôvodnil tým, že pôvodne oslovení rozhodcovia Gabriela 

Ridarčíková a Jaroslav Matyáš pochádzajú/bývajú v okolí Zlatých Moraviec, teda to majú bližšie 

ako Mojmírovce. J. Halás informoval, že preverí možnosť konania výstavy v Zlatých Moravciach 

dňa 25.11.2023 (sobota) a informuje o jeho zistení členov Chovateľskej rady. 

Predseda Chovateľskej rady dal hlasovať o predloženom návrhu zmeny miesta a dňa konania 

novembrovej výstavy a Chovateľská rada hlasovala o prednesenom návrhu s týmto výsledkom: 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s poradným hlasom: 

Za: 3     Proti: 0     Zdržal sa: 0 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s hlasovacím právom: 

Za: 3     Proti: 0     Zdržal sa: 1 

Predseda Chovateľskej rady konštatoval, že Chovateľská rada prijala uznesenie v nasledujúcom 

znení: 

Chovateľská rada navrhuje zmenu miesta a termínu konania novembrovej výstavy, a to konkrétne 

z Mojmíroviec zo dňa 24.11.2023 (piatok) do Zlatých Moraviec na deň 25.11.2023 (sobota).  

• Predseda Chovateľskej rady predloží prijatý návrh na Výbor klubu. 

K bodu č. 5: Problematika chovných podmienok pre trpasličie a králičie jazvečíky 

• Predseda Chovateľskej rady informoval prítomných, že po členskej schôdzi konanej dňa 

30.04.2023, kde sa schválila zmena chovných podmienok pre trpasličie a králičie jazvečíky, ho 

oslovujú chovatelia s tým aké podmienky platia, resp. aká skúška sa má uznávať, je v tom zmätok 

z dôvodu uznesenia uvedeného v zápisnici. 

• M. Fidrichová sa vyjadrila, že návrh v znení v akom je uvedený v zápisnici sa nezhoduje s tým, čo 

ona navrhovala. Informovala, že myslela akúkoľvek skúšku podľa poriadkov SPZ. Následne bola 

upozornená, že napr. SHOJ sa neskúšajú podľa poriadku SPZ, a teda takto by sa ich absolvovanie 

neuznalo pre zaradenie jedinca do chovu. Následne zmenila stanovisko a informovala, že myslela 

akúkoľvek skúšku. 

• Prebehla diskusia o tom, kto má podať návrh na zmenu zápisnice z členskej schôdze. Nakoľko 

na členskej schôdzi podala návrh M. Fidrichová, ako členka klubu a nie Chovateľská rada, 

M. Fidrichová súhlasila, že ona osobne podá návrh na zmenu zápisnice z členskej schôdze v časti 

týkajúcej sa zmeny chovných podmienok. 
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• Následne prebehla diskusia aj o správnosti zápisnice z členskej schôdze, pričom J. Dobšinský 

vzhľadom na diskusiu predniesol návrh, že znenia uvedené v zápisnici sú v rozpore s tým, ako 

reálne prebehla členská schôdza a čo sa na nej povedalo. Predseda Chovateľskej rady dal hlasovať 

o predloženom návrhu a Chovateľská rada hlasovala o prednesenom návrhu s týmto výsledkom: 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s poradným hlasom: 

Za: 3     Proti: 0     Zdržal sa: 0 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s hlasovacím právom: 

Za: 4     Proti: 0     Zdržal sa: 0 

Predseda Chovateľskej rady konštatoval, že Chovateľská rada prijala uznesenie v nasledujúcom 

znení: 

Chovateľská rada považuje zápisnicu z členskej schôdze konanej dňa 30.04.2023 za nesprávnu, 

resp. jej znenie je v rozpore s tým, ako reálne prebehla členská schôdza a čo sa na nej povedalo. 

K bodu č. 6: Osveta ohľadom problematiky PRA  

• Predseda Chovateľskej rady informoval o potrebe riešenia uznesenia členskej schôdze konanej dňa 

30.04.2023 ohľadom osvety o ochorení PRA. Navrhol usporiadať prednášku, ktorú by mal 

veterinár a tiež osoba zo spolupracujúceho laboratória. Následne prebehla diskusia, pričom 

M. Jamrišková navrhla, aby sa prednáška uskutočnila osobne i online, aby si ju mohlo vypočuť čo 

najviac členov. 

• Predseda Chovateľskej rady povedal, že má k dispozícii priestor na prednášku v Bernolákove. 

M. Fidrichová informovala, že by sa mohol osloviť aj M. Fik, nakoľko už usporiadal nejakú 

prednášku v Nitre a možno by mohol vybaviť priestor aj on. 

• Predseda Chovateľskej rady predniesol nasledovný návrh: „Chovateľská rada navrhuje vykonanie 

prednášky na tému ochorenie PRA osobne i online a poveruje Predsedu Chovateľskej rady 

na overenie dostupnosti sály na prednášku, následne informuje o termíne Chovateľskú radu, ktorá 

zabezpečí veterinára a osloví laboratórium.“ a dal o ňom hlasovať. 

Chovateľská rada hlasovala o prednesenom návrhu s týmto výsledkom: 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s poradným hlasom: 

Za: 3     Proti: 0     Zdržal sa: 0 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s hlasovacím právom: 

Za: 4     Proti: 0     Zdržal sa: 0 

Predseda Chovateľskej rady konštatoval, že Chovateľská rada prijala uznesenie v nasledujúcom 

znení: 

Chovateľská rada navrhuje vykonanie prednášky na tému ochorenie PRA osobne i online 

a poveruje Predsedu Chovateľskej rady na overenie dostupnosti sály na prednášku, následne 

informuje o termíne Chovateľskú radu, ktorá zabezpečí veterinára a osloví laboratórium. 

• Predseda Chovateľskej rady predloží prijatý návrh na Výbor klubu. 
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K bodu č. 7: Rôzne 

• O. Špitálsky informoval o tom, že jednému chovateľovi sa na dvore nedopatrením nakryla 

nechovná suka s chovným psom. Chovateľovi odporučil, aby si podal žiadosť o výnimku. 

• M. Jamrišková informovala o potrebe riešenia uznesenia členskej schôdze konanej dňa 30.04.2023 

ohľadom zvodu mladých, ktorého predkladateľom bol M. Fik. Navrhla pozvať M. Fika 

na Chovateľskú radu, aby predstavil bližšie svoj návrh. 

Chovateľská rada hlasovala o prednesenom návrhu s týmto výsledkom: 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s poradným hlasom: 

Za: 3     Proti: 0     Zdržal sa: 0 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s hlasovacím právom: 

Za: 4     Proti: 0     Zdržal sa: 0 

Predseda Chovateľskej rady konštatoval, že Chovateľská rada prijala uznesenie v nasledujúcom 

znení: 

Chovateľská rada poveruje predsedu Chovateľskej rady, aby oslovil M. Fika s požiadavkou 

o predstavenie svojho návrhu ohľadom zvodu mladých. 

• P. Jamrišková navrhla požiadať SPZ o povolenie na vyznačenie plemena v PP králičích 

a trpasličích jazvečíkov pri zaraďovaní do chovu, a to preškrtnutím neprislúchajúceho za účelom 

jednoznačného rozlíšenia plemena. O tomto návrhu prebehla diskusia, pričom O. Špitálsky prišiel 

s návrhom, či by SPZ v PP za SPKP okrem roku zaradenia do chovu mohlo uvádzať skratku Trp 

alebo Kr. Predseda Chovateľskej rady predniesol nasledovný návrh: „Chovateľská rada navrhuje 

požiadať SPZ o povolenie na vyznačenie plemena v PP králičích a trpasličích jazvečíkov 

pri zaraďovaní jedincov do chovu po tom, čo P. Jamrišková preverí na SPZ možnosť uvádzať 

za SPKP okrem roku zaradenia do chovu skratku plemena Trp alebo Kr.“ a dal o ňom hlasovať. 

Chovateľská rada hlasovala o prednesenom návrhu s týmto výsledkom: 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s poradným hlasom: 

Za: 3     Proti: 0     Zdržal sa: 0 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s hlasovacím právom: 

Za: 4     Proti: 0     Zdržal sa: 0 

Predseda Chovateľskej rady konštatoval, že Chovateľská rada prijala uznesenie v nasledujúcom 

znení: 

Chovateľská rada navrhuje požiadať SPZ o povolenie na vyznačenie plemena v PP králičích 

a trpasličích jazvečíkov pri zaraďovaní jedincov do chovu po tom, čo P. Jamrišková preverí na SPZ 

možnosť uvádzať za SPKP okrem roku zaradenia do chovu skratku plemena Trp alebo Kr. 

• Predseda Chovateľskej rady následne predloží prijatý návrh na Výbor klubu. 

• P. Jamrišková informovala Chovateľskú radu o žiadosti pre zaradenie jedinca do chovu 

M. Fidrichovej a zároveň poukázala na žiadosť, ktorú poslala M. Fidrichová Chovateľskej rade 

elektronicky. Konkrétne M. Fidrichová žiadala, aby jej pre zaradenie jedinca do chovu bol uznaný 

výsledok DNA testu vykonaný zo vzorky odobratej mimo výberu do chovu. 
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M. Fidrichová sa vyjadrila, že stanovenie DNA profilu zo vzorky odobratej mimo výberu do chovu 

je za ňu v poriadku, nevedela, že jej tento test nebude uznaný a do budúcna by bolo vhodné zvážiť 

vykonávať testy DNA i zo vzoriek odobraných mimo výber do chovu. Poukázala aj na to, že 

zahraničným psom výsledky DNA testu pri páreniach s našimi psami uznávame aj keď boli 

odobraté v podstate mimo výberu do chovu.  

J. Dobšinský uviedol, že je zásadne proti uznaniu výsledku DNA testu vykonaného zo vzorky 

odobratej mimo výberu do chovu. Navyše by išlo o porušenie predpisov. 

O. Špitálsky sa vyjadril, že uznanie výsledku DNA testu vykonaného zo vzorky odobratej mimo 

výberu do chovu je v rozpore s predpismi. Taktiež upozornil, že ak by bol M. Fidrichovej, ako 

poradkyni chovu, ktorá má ísť príkladom takýto výsledok DNA testu uznaný, negatívne by to 

vplývalo aj na majiteľov psov a tiež na jej povesť. 

J. Halás súhlasil s vyjadrením J. Dobšinského a taktiež uviedol, že nevidí dôvod otvárať pandorinu 

skrinku a uznať takýto výsledok DNA testu. 

Predseda Chovateľskej rady sa vyjadril, že žiadosť M. Fidrichovej je v rozpore s predpismi. 

P. Jamrišková sa vyjadrila, že DNA profil zahraničného jedinca sa odovzdáva laboratóriu, ktoré 

robí klubu DNA testy a slúži na overenie paternity potomkov zahraničného jedinca, ktoré budú 

zaradené do chovu v rámci klubu. Neslúži teda k rovnakým účelom, ako DNA test psa v rámci 

klubu. 

Predseda Chovateľskej rady dal hlasovať o nasledujúcom návrhu: „Chovateľská rada súhlasí 

so žiadosťou M. Fidrichovej o uznanie výsledku DNA profilu zo vzorky odobratej mimo výberu 

do chovu pre zaradenie jedinca do chovu.“. 

Chovateľská rada hlasovala o prednesenom návrhu s týmto výsledkom: 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s poradným hlasom: 

Za: 0     Proti: 3     Zdržal sa: 0 

Hlasovanie členov Chovateľskej rady s hlasovacím právom: 

Za: 0     Proti: 3     Zdržal sa: 1 

Predseda Chovateľskej rady konštatoval, že Chovateľská rada neprijala návrh a zamietla žiadosť 

M. Fidrichovej o uznanie výsledku DNA profilu zo vzorky odobratej mimo výberu do chovu 

pre zaradenie jedinca do chovu.  

K bodu č. 8: Záver 

• Predseda Chovateľskej rady sa poďakoval prítomným za účasť a ukončil zasadnutie Chovateľskej 

rady. 

 

V Bratislave dňa 15.08.2023             Zapísala P. Jamrišková – administrátor 

 


